
REUNIÓ 19/04/16 

ACTA REUNIÓ SEGONA TAULA LOCAL D’ACOLLIDA 

Persones  i entitats assistents: 

- DIPUTACIÓ DE TARRAGONA 

Antoni López Delclòs 

- ASSEMBLEA PROVINCIAL CREU ROJA  

 Eduard Martin 

Anna Sabaté  

- COL·LEGI D’ADVOCATS DE TARRAGONA 

Maite Jiménez 

- CÀRITAS DIOCESANA DE TARRAGONA 

Francesc Roig 

- UNIVERSITAT ROVIRA I VIRGILI 

Joan Fuster, director URV solidària 

- AJUNTAMENT DE TARRAGONA. 

COOPERACIÓ:  Ivana Martínez, consellera delegada 

  Toni Martí, cap tècnic de joventut i cooperació 

  Marisol Luna, cap de grup de joventut i cooperació 

SMHAUSA: David Allué 

 IMSST: Enri Aznar 

SMO:  Maite Martorell 

 S’excusa:  

CONSELL MUNICIPAL DE COOPERACIÓ I SOLIDARITAT DE TARRAGONA: Isabel Pérez 

 

Desenvolupament de la reunió. 

 

La consellera de Cooperació, Ivana Martínez, presenta a les persones assistents i dona la 

paraula a Creu Roja. 

 

Anna Sabaté (CR) explica que fa tres setmanes hi havia un escenari però ara és un altre 

diferent, la situació actual és que s’espera acollir d’entre 5 a 20 persones de forma imminent, 

a principis de la setmana que ve. La informació encara és confusa, però ara per ara s’estan 

tancant uns pisos per a lloguer, en previsió de treballar en la fase primera d’intervenció. La 

primera fase, doncs, és tenir pisos de lloguer disponibles i també s’ha obert una convocatòria 

de places temporals. 

És molt important destacar que s’ha de preservar la intimitat de les persones que venen 

perquè estaran sota la tutela de Creu Roja. 

S’haurà de discriminar cada cas particular i les situacions en què es poden trobar: 

- si tenen nens petits, caldrà veure el tema d’escolarització, 

- si necessiten consultes legals 

- si necessiten traductors 



- el tema sanitari, etc. 

La Consellera exposa que queda clar que els sis primers mesos, en la fase d’integració, 

aquestes persones estaran sota la tutela de Creu Roja. Pregunta què necessitarà Creu Roja de 

les entitats representades per les persones de la taula. 

 

Eduard Martín (CR) apunta els següents recursos necessaris en una primera fase d’integració: 

- assessorament a nivell jurídic 

- reforç per part del voluntariat de la URV 

- procurar l’autonomia de les persones que vinguin a nivell laboral 

- atenció personalitzada, des del minut zero. 

- aspectes comunicatius 

- recursos econòmics. 

 

Anna Sabaté (CR) apunta que la fase d’intervenció es treballa amb diversos municipis. El 

Ministeri pagarà unes certes despeses però no hi ha prou. A la segona fase es preveu les 

necessitats següents, tenint en compte l’estudi de casos: 

- habitatge social 

- Ocupació 

- ajut econòmic per part de les administracions 

 

Ivana Martínez pregunta si els recursos econòmics que eventualment disposa l’ajuntament 

s’han de destinar via subvenció o millor per pagar factures 

 

Eduard  Martín (CR) contesta que d’entrada entenem que els recursos han d’anar a nivell 

individual. 

 

Seguint amb el tema econòmic, Antoni López (Diputació) explica que la Diputació va assignar 

els diners de 2015 al Fons Català de Cooperació al Desenvolupament. Aquest any hi ha 

disponibles 100.000 € ampliables pensat per a municipis que acullin a la fase d’integració a 

persones refugiades, o bé a les entitats, i a partir d’aquí la Diputació està oberta a propostes 

de projectes d’integració, d’habitatge, lingüístic o d’ocupació, i no es descarta poder 

subvencionar la contractació d’aquestes persones refugiades per part d’empreses. Primer, 

però, s’ha de veure el perfil de les persones. Afegeix que si la Unió Europea planteja donar 

ajudes, estudiaran com poder accedir-hi, bé directament o bé a través dels municipis. En tot 

cas, s’estudiarà cas a cas. 

 

Francesc Roig (Càritas) pregunta com arribaran aquestes persones i afegeix que Càritas tè 

una borsa d’habitatges però molt dispersats. 

 

Eduard Martín (CR) contesta que el Ministerio fa arribar les persones a Creu Roja, provinents 

de Grècia, Turquia, Ceuta i Melilla. Ara mateix es troben en un allotjament temporal i en 

situació d’asil, i en conseqüència, en situació de vulnerabilitat. Un cop les persones vagin 

venint, serà una roda, arribaran persones i marxaran d’altres. S’haurà de veure el dia a dia i 

s’haurà de lligar tot, de forma que cada municipi integri les persones a l’acabar el període 

d’acollida. 



 

Ivana Martínez intervé dient que cada entitat membre de la taula hem de veure quin és el 

nostre paper, si en un cas en una propera reunió s’haurien de concretar les accions 

concretes. 

 

Toni Martí  (Joventut i Cooperació) comenta la possibilitat de coordinar-se amb les altres 

taules d’acollida en aquesta fase d’integració. 

La consellera pregunta el paper de la Generalitat. Eduard comenta que la Generalitat s’hauria 

de coordinar amb el Ministerio pel tema de competències. 

 

Francesc Roig (Càritas) avisa que cal anar en compte amb el tema de competències 

autonòmic i estatal i que s’hauria de tenir lligat des del començament per no haver 

d’arreplegar els plats trencats. S’ha de fer bé d’entrada per no entrar en polèmiques amb els 

sectors de la societat més “anti”. 

 

Creu Roja afegeix que és molt important el tema de sensibilització i que s’haurà de 

promoure. 

 

Ivana Martínez respon que per part de l’ajuntament fa temps que des de la conselleria de 

cooperació s’hi està treballant, amb l’exposició i altres accions. 

 

Joan Fuster  (URV) intervé dient que des de la URV s’ha fet una crida i s’han rebut moltes 

propostes, des de persones que farien de traductors,  a metges, cessió d’automòbils, etc. hi 

ha un ventall molt ampli. Al seu parer, es centraria en el tema de traduccions i altres 

qüestions més concretes.  

 

Creu Roja proposa compartir recursos amb la URV, per tal de canalitzar els voluntaris a Creu 

Roja. De moment només els perfils, sense dades personals. 

 

Francesc Roig (Càritas) proposa compartir un correu electrònic per oferir-se mútuament els 

recursos. 

 

Enri Aznar (IMSST) diu retornant a la pluja d’idees, que des de serveis socials miraran 

d’assumir el tema de subministraments en la fase d’integració. S’està parlant d’habitatge 

però de moment no és factible. Actualment s’estan fent grups per aprenentatge de l’idioma, 

es treballa en obtenir el certificat d’acollida per les persones estrangeres que es vulguin 

quedar a Catalunya. 

 

Montse Martorell (SMO) intervé dient que l’SMO està col·laborant amb serveis socials per fer 

un programa d’ocupació sobre habitatge social, que seria un equip format per un advocat, un 

treballador social, una persona administrativa i un/a arquitecte/a. Els pisos serien els dels 

bancs. També es donaria servei d’assessorament. Fins el juny no començaria. D’entrada seria 

una prova pilot amb vocació de continuïtat. Actualment l’SMO realitza programes d’ocupació 

i borsa de treball. S’ofereix a treballar amb Creu Roja, i també pel tema d’homologació de 

títols. Per al 2017 s’estudiarà oferir un programa específic. 



 

Maite Jiménez (Col·legi d’advocats) ofereix el servei d’homologació i assessorament. 

 

Toni Martí (Joventut i Cooperació) destaca que l’ajuntament pot ajudar en oferir informació 

sobre tota mena de tràmits, relació amb l’OMAC, escolaritzacio, etc. 

 

Anna Sabaté (CR) proposa incorporar a aquesta taula a algú que vingui de l’àmbit 

empresarial. 

Ivana Martínez fa la proposta d’incorporar el Col·legi Oficial de Psicòlegs. 

 


